
»ارومیه« زمان ندارد
گفتوگویتلویزیوناینترنتیهمشهریدربارهدلایلموفقنبودنطرحهایاحیایدریاچهوراهکارهایآیندهبرایاحیایاینزیستبوم

 برای دریاچه چه کنیم؟
یکیازمهمتریننکاتیکهدراینگفتوگوی
تلویزیونیمطرحشــدامیدبهاحیایدریاچه

ارومیهبود.

بخش خصوصی ورود کند 

رئیسحوضهآبریزدریاچــهارومیهتأکیدکرد:من
معتقدمدریاچهاحیامیشود،امانهفقطبااقدامات
دولتی،بلکهمــردمهمبایدبهایــنموضوعورود
کنند.هرجااقتصاددولتیاســت،زمینخوردهو
بایدبخشخصوصیواردشــود.دراینبخشهم
همینطوراست.اگرقراراســتدریاچهاحیاشود،
کارخودمردماســت.دریاچهارومیــهبرایهمه

مردمایراناست.
احمدقندهــاریبابیاناینکهمدتــیقبلدریک
نشستاندیشمندانموضوعمشارکتمردممطرح
شــداظهارکرد:اینشــدهجملهایکلیشهای،اما
هیچکسآســتینبالانمیزندکهمشارکتیعنی
چه.مــردمآموزشندیدهاندکهمشــارکتچطور

محققمیشود.
اوبااشارهبهکارهایمطالعاتییونسکوتوضیحداد:
مصرفآببرایآبیاریدرختدراینحوزهمساوی
باآبیاریبرنجاســتکهجزوپرمصرفهامحسوب
میشود.اینفرهنگسازیامابهزورنمیشود.باید

توجیهکردوآموزششراجدیگرفت.
قندهاریبابیــاناینکهاینحــوزه۶میلیوننفر
جمعیتداردافزود:سرانهآبدراینحوزهکمتراز
هزاراستوهمینحالاهماینحوزهدرتنشآبی
است.معیشــتمردماطرافدریاچهبهآبوابسته
اســت.۹۰درصدآببهصورتمجــازیاغیرمجاز
دربخشکشاورزیاستفادهمیشــود.استفادهاز
تکنولوژیبرایبهبودمعیشتمردمنهصرفابرای
کشاورزیبسیارمؤثراست.تغییرزندگیومعاش

مردمگاماولاست.
رئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهتأکیدکردکهبا
حلاینمسائلدریاچهاحیاخواهدشدوبایداین
اتفاقبیفتد،چوندرغیراینصورتحوزهبامشکل
مواجهمیشود.ایندریاچهوزیستبومقراراست

برایآیندگانبماند.

6راهکار برای آینده

مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشــریفهمتأکیدکرد:اینکهمصرفآب
کشتدرختشانهبهشانهبرنجاستمتوجهوزارت

نیرواستوبایداینمعضلراحلمیکرد.
علیحاجیمرادیبااشــارهبهاینکه8ماهازدولت
جدیدگذشــتهاســتگفت:زمانداردازدســت

میرود.ما۶راهکار8ماههداریم.
اورویصحبتخودرابهآیندهدانســتوتوضیح
داد:راهــکاراولدرمورد17۰هــزارهکتاراراضی
کشاورزیاستکهباتوجهبهمطالعاتصورتگرفته
درســالهای13۹۶و13۹7باکمــکفائو،فاقد
ارزشــندوبهرهوریاقتصادیندارند.اینزمینها
آبیاریمیشــوند،امابهرهوریخاکشــانازنظر
اقتصادیمناسبنیستوپیشنهادمااجرایطرح
نکاشتوایجادمشاغلجایگزیناست.اینزمینها

میتوانندتبدیلبهنیروگاهخورشیدیشوند.
حاجیمــرادیراهــکاردومراباتوجهبــهآبیاری
مدرن،فقطدر2۰درصدازاراضیکشاورزیحوضه
دریاچهارومیهقابلاجرادانستوبراصلاحآبیاری

در8۰درصدبقیهزمینهاتأکیدکرد.
اوبابیاناینکــه1۰5هزارهکتــارزمینگندمدر
حوضهآبریزارومیهفعالاســتکهباارقامقدیمی
کشــتمیشــودگفت:اگر4رقمجدیدگندمدر
اینزمینهاجایگزینشــود،3۰درصدآبکمتر
مصرفمیشودو2برابربیشــترمحصولخواهند
داشــت.جایگزینیارقامدراینزمینهاپیشنهاد

سومماست.
راهکارچهارمبرایاحیایدریاچــهارومیهازنگاه
مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشــریفتبدیل44هزارهکتارباغسیببا
سنبیشاز3۰سالدرحوضهدریاچهبهباغانگوربا

مصرفآبکمتربود.
اوهمچنینجایگزینیارقامجدیدعلوفهدر۶۰هزار
هکتارزمینبهجاییونجهباپروتئینمناسبراجزو
راهکارچهارمدانستوگفت:7۰۰میلیونمترمکعب
مصرفچاههــایغیرمجازاســتوهمینمیزان
هممصرفغیرمجازچاههایمجازاســتکهباید
بهعنوانراهکارپنجممدیریتشود.راهکارششم
ونهاییحاجیمرادیبــرایاحیایدریاچهارومیه
کاهشکشتچغندرقندبهعنوانمحصولپرآببر
بودکهدراینبارهتوضیحداد:کشــتچغندرقند
بیشازنیاز5کارخانهحوضهممنوعاست.نیازاین
5کارخانه1.5میلیونتندرسالاست،درحالیکه
سالگذشته2.4میلیونچغندردرحوزهکشتشد.
مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشریفدرپایانگفت:نوعامیدمنبادکتر
قندهاریفــرقمیکند.مناتفاقــامعتقدمدولت
ســهمپررنگیدارد.اگررویکرددولتچهاردهمو
دولتهایبعدیرویکردهزینهکردنباشد،دربازه
12تا15ســالهدریاچهارومیهبهتراز274کهتراز

اکولوژیکشاست،خواهدرسید.

مکث

نقلقول

  از دست دادن
 حقابه

محیط زیســت  معاون 
دریایــی و تالاب هــای 
ســازمان محیط زیست 
کشــور گفت: مدیریت 
ضعیف یــا عدم مدیریت 
بر سر دهنه رودخانه های 
مشرف به دریاچه ارومیه 
باعث از دست دادن حجم 
زیادی از حقابه آن شده 

است.
احمــد لاهیجــان زاده 
در حاشــیه بازدیــد از 
ســردهنه های رودخانه 
باراندوز چــای ارومیه به 
ایرنا اعلام کرد: هم اکنون 
فصل کشاورزی نیست و 
نیاز به آب بسیار کم است 
ولی شــاهد هستیم که 
ســردهنه ها بدون هیچ 
مشکلی به طور میانگین 
تا ۹۰ درصد باز هستند و 
کشاورزان به شکل بی رویه 
از حقابــه دریاچه ارومیه 
برداشــت می کنند. وی 
اظهار کرد: از دست دادن 
مقادیر زیادی آب در مسیر 
انتقال بــه دریاچه یک 
مسئله اساسی است که 
نیازمند مدیریت توسط 
متولیان امر در این خصوص 

هستیم. 

 کاهش وسعت 
دریاچه ارومیه 

مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان غربی 
گفت: براســاس آخرین 
وضعیت، وسعت دریاچه 
ارومیه ۲۱۰ کیلومتر کاهش 

یافته است.
مجید دستگاهی اظهار کرد: 
وسعت دریاچه ارومیه در 
روز ۱۵ فروردین سال جاری 
۱۱4۰کیلومتر اســت که 
نسبت به مدت زمان مشابه 
پارسال که ۱3۵۰کیلومتر 
بــود ۲۱۰ کیلومتر کاهش 

نشان می دهد.
او سطح تراز دریاچه ارومیه 
را ۱۲۷۰.۲۸ متر اعلام کرد 
و افــزود: این میــزان در 
۱۵ فروردین سال گذشته 
۱۲۷۰.34 متر بود که سطح 

تراز نیز کاهش دارد.
مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای آذربایجان غربی 
با اشــاره به کاهش حجم 
آب دریاچه ارومیه عنوان 
کرد: در ایــن مدت حجم 
دریاچه ارومیه ۱.63 میلیارد 
مترمکعب است ،درحالی که 
این میزان ۱۵ فروردین ماه 
سال گذشته ۱.۸ میلیارد 

مترمکعب بود.
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دریاچه ارومیه، بزرگ ترین دریاچه داخلی ایران و یکی از مهم ترین زیســت بوم های آبی کشور 
است؛ دریاچه ای که سال ۱3۷۷حدود 6هزار کیلومترمربع بود و مساحت آن حالا به کمی بیشتر از 
هزار کیلومترمربع رسیده است. با توجه به چالش های زیست محیطی، ستاد احیای دریاچه ارومیه 
از ابتدای دهه ۱3۹۰راه اندازی شد. براســاس گزارش  مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
برنامه احیای دریاچه ارومیه که با محوریت دانشگاه صنعتی شریف و با همکاری بیش از ۷۵۰نفر از 
اعضای هیأت علمی و کارشناسان فنی داخلی و خارجی در 6محور و در یک افق ۱۰ساله در سال 
۱3۹3تدوین شد، چندان موفق نبود؛ نداشــتن اولویت بندی برای پروژه ها بر مبنای اثربخشی و 
تخصیص اعتبار به آنها بر همین مبنا، همکاری نکردن دستگاه های ذی مدخل با یکدیگر، نداشتن 
پایش و نظارت کافی بر اعتبار تخصیص یافته، موفق نبودن کلان در تغییر الگوی کشاورزی و خدمات 
در سطح حوزه آبریز، ظرفیت سازی  نکردن متناسب با پروژه در منطقه و هدف گذاری غیرواقع بینانه 
باتوجه به مقتضیات منطقه ای و ملی از علل آن است. با توجه به بازدید رئیس جمهوری در نوروز 
امسال از دریاچه و موافقت با ردیف بودجه مجزا برای آن، تلویزیون اینترنتی همشهری روز جمعه 
)۲۲ فروردین( با حضور علی حاجی مرادی، مدیر اجرایی اندیشکده آب و محیط زیست پژوهشکده 
سیاستگذاری دانشگاه شریف و احمد قندهاری، رئیس حوضه آبریز دریاچه ارومیه به بررسی دلایل 

موفق نبودن طرح های احیای دریاچه و راهکارهای آینده پرداخت.

راحله عبدالحسینی -سیده زهرا عباسی گزارش
روزنامهنگار

رئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهدراینمناظرهباتأکیدبــراینکهمیزانمصرفدرحوضهدریاچهارومیه
بسیاربیشترازمیزانآبتجدیدپذیربودهاست،گفت:آبتجدیدپذیریعنیمیزانبارشیکهحوضهآبریز
دریافتمیکندمنهایتلفات)تبخیروتعرق(آن.طیسالهابارگذاریمابسیاربیشترازاینآبتجدیدپذیر
بودهاستودرواقعازسهمیهدریاچههزینهکردهایم.اینتوازننداشتنمصرفومنبعدرترازدریاچهارومیه
دیدهمیشود.احمدقندهاریتأکیدکردکهحدود2۰درصدازاتفاقیکهبرایدریاچهارومیهرخداد،ناشی
ازتغییراقلیماست،اما8۰درصددیگرآنبهتوسعهخارجازضابطهدرحوضهآبریزمربوطمیشود.بهگفته
او،حوضهآبریزدریاچهارومیهظرفیتمشخصیبرایکشاورزیدارد،امامادوبرابراینظرفیتکشاورزیرا
توسعهدادهایمکهخودبهخودباعثافزایشمصرفآبمیشود.منطقههمصنعتینیستوعمدهمصارف

مربوطبهکشاورزیاستکهمیزانورودیبهدریاچهراکموآنراخشکمیکند.

مصرف آب بیشتر از توان 

مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیســتدانشگاهصنعتیشــریفهمدراینمناظرهودرادامه
صحبتهایرئیسحوضهآبریزدریاچهارومیه،گفت:طبقآماراخیر،دریاچه7.1میلیاردمترمکعب
آبتجدیدپذیرداشتهواگرمیخواستیمشرایطپایداردریاچهحفظشودباید3.1مترمکعبسالانه
ورودیآبمیداشتوجمعمصارفباید4میلیاردمکعبمیشد،امادرحالحاضرمجموعهمصرف
حوضه5.1میلیاردمترمکعباست؛یعنی1.1میلیاردمترمکعبازآستانهتحملیکهدکترقندهاری
گفتندعبورکردیم.اینعدددر3۰سالمیشــود33میلیاردمترمکعبودقیقاهمانعددکسری
دریاچهنسبتبهسال1374است.علیحاجیمرادیبابیاناینکهآخرینباررابطهترازسطحوحجم
دریاچهسال13۹۹محاسبهشد،گفت:طبقپیمایشادارهکلمحیطزیستآذربایجانغربی،حداکثر
عمقیکهدرچرومیازجزیرهکبودانتاپلمیانگذرداشت،8۰سانتیمتربیشترنبود؛یعنیچیزی
کمتراز۶۰۰میلیونمترمکعب؛ایندرحالیاستکهتبخیرهاتازهازهمینفروردینآغازمیشودو

تاشهریورادامهداردوقطعاآبدریاچهکمترمیشود.

کسری آب، معادل اضافه مصرف 

یکیازموضوعاتموردبحثدرگفتوگویتلویزیوناینترنتیهمشهریدرباره»بررسیدلایلموفقنبودنطرحهای
احیا،اهمیتاختصاصردیفبودجهمجزابرایطرحهایاحیاوراهکارهاییبرایاحیایموفقدریاچهارومیه«که
روزجمعه،22فروردینبرگزارشد،بیتوجهیبهدریاچهارومیهبود؛نکتهایکهرئیسحوضهآبریزدریاچهارومیه
آنراتأییدنکردوگفت:1۰سالاستکهسقفمصارفدرحوضهآبریزبستهشدهاست.درواقعبیتوجهیبهدریاچه
صورتنمیگیرد.احمدقندهاریتصریحکرد:هیچکسدرجمهوریاســلامیایراننیستکهدغدغهدریاچهرا
نداشتهباشد.کمتراز2ماهقبلماآنالیزیازمیزانموفقیت2۶مصوبهدریاچهارومیهداشتیم.همهنهادهاهمدر
مسئولیتمستقیمخوددراجرایپروژههاموفقبودند.درموفقیتپروژهها3۰درصددولتسهمداردو7۰درصد
مردمکهسهمشانمربوطبهچاههایغیرمجاز،برداشتهایغیرمجاز،رساندنآببهدریاچه،کاهشسطحزیرکشت
و...تعریفمیشود.اوبابیاناینکهوزارتنیروبیشاز8۰درصدوظایفخودرابرایاحیایدریاچهارومیهانجامداده
است،افزود:درواقعاینوزارتخانهبرنامهمنابعومصارفسالانهرامدیریتکردهاست.براساساولویتبندیاولآب
آشامیدنی،بعدسرانهمحیطزیستودرنهایتکشاورزیبااستفادهازسدهاقراردارند.کارهایسازهایانتقالآب
ازیکحوزهدیگرهمتقریباکاملانجامشدهاست.همچنینانتقال18۰میلیونمترمکعبآبکهازسردشتباید
انجامشودهمدردستمطالعهاست.موضوعانتقالآبالبتهجزواولویتهانیستوتأکیدماایناستکهموضوعآب
دریاچهدرخودحوزهحلشود.باوجوداین،علیحاجیمرادی،مدیراجراییاندیشکدهآبومحیطزیستدانشگاه
صنعتیشریفدرپاسخبهصحبتهایرئیسحوضهآبریزدریاچهارومیهگفت:دراجرایآن2۶پروژهوزارتنیرو،
جهادکشاورزی،محیطزیستودیگرنهادهاســهمبالاییازموفقیتاعلاممیکنند،امادرمجموعشاهدترکیب
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                       بی توجهی به دریاچه؛ آری یا نه؟
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ردیف بودجه مجزا برای دریاچه

فروردین امســال بود که رئیس جمهوری از دریاچه ارومیه بازدید کرد. مسعود پزشکیان با بیان اینکه در 
سال های گذشته ۲۷برنامه احیای دریاچه ارومیه در بخش  کشاورزی مصوب شده است، از اجرا نشدن این 
برنامه ها انتقاد و تأکید کرد که تلاش می کنیم از همراهی استادان دانشگاه، محققان و کارشناسان در این 
راستا استفاده کنیم. در حاشیه این سفر رضا رحمانی، استاندار آذربایجان غربی خبر داد که سال های گذشته 
ردیف بودجه ای برای دریاچه ارومیه وجود نداشت و یکی از مطالبات تعریف ردیف بودجه ای مشخص برای 
دریاچه بود که با دستور دکتر پزشکیان مقرر شد این اقدام صورت گیرد. علی حاجی مرادی، مدیر اجرایی 
اندیشکده آب و محیط زیست دانشگاه صنعتی شریف در این باره گفت: از سال ۱4۰۰ تا امروز یک ریال اعتبار 
از محل قانون مدیریت بحران به جز سال گذشته برای دریاچه مصوب نشده بود. اول از همه به اعتبار احتیاج 
است که رئیس جمهوری اشاره کردند. نکته دوم هم زمان است. بیش از آنکه در حال حاضر به منابع مالی نیاز 
داشته باشیم، باید جلوی هدررفت زمان را بگیریم. درحالی که همین حالا همه انهار منشعب از رودخانه های 
حوضه آبریز دریاچه باز هستند و در فصل غیرزراعی به سمت اراضی کشاورزی می روند. باید از ورود آب به 
انهار جلوگیری شود. بحث مشارکت مردم هم از ابتدای اردیبهشت شروع می شود. احمد قندهاری، رئیس 
حوضه آبریز دریاچه ارومیه هم توضیح داد: دریاچه متعلق به دولت ها نیست؛ برآیند کاری است که از دهه 
۱3۸۰شروع شده و فرآیندی پایدار می خواهد. قرار بود مصرف از دریاچه کم شود، اما آیا در این ۲دهه کم 
شده؟ اگر قرار باشد دریاچه ارومیه احیا شود، هر کسی باید مسئولیتش را به درستی انجام دهد. زحمات 

دولت ها قابل انکار نیست، اما هرکس باید در جای خود درست کار کند.  

مکث


